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ســرویس سیاســی - عضو کمیســیون 
کشــاورزی مجلس گفت: جزو امضاءکنندگان 
نامــه مســکوت نگه داشــتن لایحه تشــکیل 
وزارت بازرگانــی هســتم ولــی نمی دانــم 
 کــه ایــن نامه چــه نتیجــه ای دربــر خواهد 

داشت.
علیرضا عباسی عضو کمیسیون کشاورزی،  
آب منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای 

اســامی درباره فرآیند تصویب لایحه وزارت 
بازرگانی گفت: برداشت ما این بود که تصویب 
لایحــه وزارت بازرگانی نیازمند دو ســوم آرا 
نماینــدگان بود چون با برخــی قوانین مغایرت 
دارد و تصمیم گیری درباره برخی از دســتگاه ها 

را به دولت داده بود. 
اداره امور قوانین با بررسی هایشــان اعام 
کردنــد که تصویب این لایحه نیازمند دو ســوم 
آرای نمایندگان نیســت و با یک سوم آرا هم این 

لایحه تصویب می شود.
ایــن نماینده مجلس در ادامه بیان کرد: ولی 
بعد از تصویب بررسی جزئیات آن به کمیسیون 
اجتماعی برگشت تا اصاح شود زیرا در برنامه 
ششــم ماده ۲۸ اعام شده بود که توسعه ساختار 

مجاز نیست. 
عباســی با بیان اینکه این نظر اداره قوانین 
مجلــس بود کــه تصویــب وزارت بازرگانی 
نیازمند دو ســوم آرا نیست، خاطرنشان کرد: در 
کمیســیون اجتماعی هم کمیته ای تشکیل شده 
تا دســتگاه هایی که باید بــه وزارت بازرگانی 
ملحق شــوند و حیطه وظایف و اختیارات آن ها 
 مشخص شود و ســپس در مورد آن رای گیری 

شود.
نماینــده مردم کــرج در مجلس افزود: من 
هم جزو امضاکنندگان نامه مسکوت نگه داشتن 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی هســتم ولی 
نمی دانم که ایــن نامه چه نتیجه ای دربر خواهد 
داشت و نســبت به نتیجه آن تردید داریم، زیرا 
اینکــه مجموعه هیئت رئیســه قبول کند که این 
لایحه مســکوت بماند با شــک و شبهه مواجه 

است. 
البتــه در حــال پیگیری امور هســتیم اما 
اینکــه بتوانیم به قاطعیــت بگوییم که قطعاً این 
 نامه به نتیجه خواهد رســید را نمی توانیم اعام 

کنیم.
عضو کمیســیون کشاورزی مجلس افزود: 
مســکوت ماندن این لایحه هــم برای یک بازه 
زمانی است بحث ما این است که دولت دو سال 
از تشــکیلش گذشته است و یک سال زمان نیاز 
داریم که این وزارتخانه تشکیل شود، در واقع عماً 
این دولت از تصویــب این وزارتخانه نتیجه ای 
نخواهد گرفت. پس در این شــرایط اگر هم قرار 
 است اجرایی شود بهتر است برای دولت بعد باقی 

بماند.

عباسی عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

دولت از تشکیل وزارت بازرگانی نتیجه نخواهد گرفت 

نماینده مجلس:

حقابه هیرمند به شورای عالی امنیت ملی برده شود

خداحافظی کند

پرونده ای جنجالی

ادعای رسانه اسرائیلی 

سوپرانقلابی ها 

طاقچه ضررده است

از شما بیزاریم

تکذیب می شود

وضعیت حقابه هیرمند

مخالفت معاون زنان 

مبهم بودن احیای برجام

اخبار ویژه ...

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: طبق حکم دیوان عدالت 
اداری؛ رییس سازمان برنامه و بودجه نیز همانند رییس سازمان اداری و استخدامی 
کشــور باید با دولت خداحافظی کند. احسان ارکانی گفت: با تأیید حکم دیوان 
عدالت اداری مبنی بر لغو انتصاب میثم لطیفی، رییس سازمان اداری و استخدامی 
کشور به علت ممنوعیت مأموریت شاغلین موسسات غیردولتی به دولت طبق 
ماده ۴۷ قانون مدیریت خدمات کشوری، این حکم به سایر اعضای هیأت علمی 
دانشگاه غیردولتی امام صادق )ع( که در دولت منصوب شده اند نیز تسری پیدا 

می کند. 

دادستان عمومی و انقاب مرکز استان گیان خبر بازداشت سجاد کریمی 
پاشــاکی، کارمند اســتانداری گیان را تکذیب کرد. اخیرا اخبار کذبی مبنی بر 
بازداشــت سجاد کریمی پاشاکی کارمند اســتانداری گیان به دلیل شکایت از 
غیرقانونــی بودن انتصاب میثم لطیفی به عنــوان معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان اداری و استخدامی کشور به دیوان عدالت اداری، توسط شبکه های معاند 
در فضای مجازی منتشر شده است. دادستان عمومی و انقاب مرکز استان گیان 
ضمن تکذیب این خبر، بازداشت سجاد کریمی پاشاکی را از پایه بی اساس دانست 

و آن را تکذیب کرد.

یک رســانه رژیم صهیونیستی مدعی شــد در چارچوب همکاری دفاعی 
میان ایران و ونزوئا، قایق های تندرو و موشــک انداز ذوالفقار در اختیار ارتش 
ونزوئا قرار گرفته است. پایگاه عبری زبان اسرائیل دیفنس در گزارشی در این 
رابطه نوشت: ایران قایق های تندرو ذوالفقار را به نیروی دریایی ونزوئا فروخته 
و این شناور های موشک انداز در یکی از مانور های دریایی ارتش ونزوئا هم به 

نمایش در آمده است. 

یک نماینده مجلس  گفت: بر اساس تحلیل شخصی خود-بدون ارتباط با 
عضویتم در یکی از گروه های سیاسی-باید تاکید کنم این سوپرانقابی ها نفوذی 
حلقه انحراف آقای احمدی نژاد هستند. دلایل بسیاری برای این ادعای خود دارم، 
اما دلیل اصلی ام این است که چه در دولت و چه در مجلس، همواره موضوعاتی 
را طرح کرده اند که از کارآمدی دولت یا مجلس در اختیار نیرو های انقاب بکاهند؛ 
چرا که می خواهند جامعه و مردم را به این نتیجه برسانند و این نکته را القا کنند که 

ناجی مردم در برابر مشکات، آقای احمدی نژاد است. 

وزیر سابق ارتباطات به توئیت دستیار رئیس مجلس درخصوص ماجرای 
طاقچه واکنش نشان داد. محمد سعید احدیان، دستیار محمدباقر قالیباف در توییتی 
نوشته بود: »ماجرای طاقچه نشان داد، نه می توان در قبال هنجار شکنی سکوت کرد 
و نه مواجهه صورت گرفته بازدارنده بود، اما مطمئن باشید در صورت نهایی شدن 
لایحه جدید حجاب، حکم جریمه ۲ ماه و ســود کاما بازدارنده است. تازه این 
برای بار اول است چه برسد به تکرار.« در همین رابطه محمدجواد آذری جهرمی 
وزیر پیشــین ارتباطات در واکنش به توئیت احدیان نوشت:  می گویند با فرض 
غلط به هر نتیجه ای می توان رسید. تا آنجا که اطاع دارم، مجموعه طاقچه هنوز 

به سود نرسیده و ضررده است.

نماینده مردم تایباد و تربت جام با بیان اینکه نماینده مردمی هستم که ارزشی 
نما ها را شلغم حساب نمی کنند نوشت: شما تندرو ها ننگ این کشورید و از شما 
بیزاریم و عامل بدبختی مردمید. جلیل رحیمی جهان آبادی، نماینده مردم تایباد 
و تربت جام در توئیتی نوشت:  "در خصوص تبعید یک خبرنگار به تربت جام 
توئیتی منتشــر نمودم و مورد هجوم ارزشی نما های هتاک قرار گرفتم، خواستم 
تاکید کنم با افتخار نماینده مردمی هستم که شما ارزشی نما ها را شلغم هم حساب 
نمی کنند حالا هرجا خواستید ارسال کنید. »شما تندرو ها ننگ این کشورید و از 
شما بیزاریم و عامل بدبختی مردمید"رحیمی پیش از این نوشته بود: »مشخص 
شد ما مجرم و در تبعید هستیم. ترجیح میدهیم تا آخر عمر تبعید باشیم، اما همفکر 
امثال رسایی نباشیم. خواهرم؛ تربت جام شهر عرفان و ایمان است قدمت روی 

چشم.«

دفتر آیت الله مقتدایی خبری که اخیراً در فضای مجازی به وی نسبت داده 
شــده را شیطنت رسانه دانســت و آن را تکذیب کرد. در اطاعیه دفتر آیت الله 
مقتدایی عضو جامعه مدرســین حوزه علمیه قم آمده است: »خبری که اخیرا در 
فضای مجازی به آیت الله مرتضی مقتدایی قائم مقام جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم نســبت داده شده است کذب محض می باشد. اولاً که ایشان مدیر حوزه های 
علمیه نیست و ثانیاً این خبر آن قدر ناشیانه طراحی شده که هر کس کمترین آشنایی 

با احکام اسامی داشته باشد به نادرست بودن آن پی خواهد برد.«

معــاون حقوقی رئیس جمهور می گوید: »وزارت امور خارجه و وزارت 
نیــرو در موضــوع حقابه هیرمند به نتایج مثبتی رســیدند و مذاکرات با طرف 
مقابل جواب داده اســت.« محمد دهقان دربــاره آخرین اقدامات برای تأمین 
حقابه هیرمند، اظهار کرد: در همان ابتدا که درخصوص تأمین حقابه هیرمند با 
مشکاتی مواجه شدیم، معاونت حقوقی، گزارش های کارشناسی و حقوقی در 
این موضوع را ارایه کرد. وی گفت: پس از آن وزارت امور خارجه و وزارت نیرو 
متولی پیگیری حقابه هیرمند شدند که بر این اساس مذاکره با هیأت حاکمه فعلی 
افغانستان به وزارت خارجه سپرده شد. وی عنوان کرد: ظاهراً وزارت خارجه 
و وزارت نیرو در موضوع حقابه هیرمند به نتایج مثبتی رســیدند و مذاکرات با 

طرف مقابل جواب داده است.

انســیه خزعلی، معاون امور زنــان و خانواده رئیس جمهوری گفت: ما 
نظرمان را به مجلس اعام کردیم که تشکیل این وزارتخانه )وزارت خانواده( 
موجب محدود شدن فعالیت زنان می شود و امیدواریم مورد بررسی قرار گیرد. 
وی افزود: ما هم برای ریاست جمهوری و هم برای رئیس مجلس نامه نوشتیم 
و مطالب خود را بیان کردیم. خزعلی تصریح کرد: قرار شده جلساتی در این 

باره گذاشته شود، ولی هنوز جلسه ای نداشتیم.

رئیــس ســازمان انرژی اتمی گفــت: ایران به تعهــدات خودش در 
برجام پایبند بوده اســت و ما کار خودمان را انجام می دهیم. درباره این که 
نماینده روســیه در وین عنوان کرده »دورنمای احیای برجام مبهم اســت و 
مشــکل اصلی در موضع گیری غیرسازنده برلین، لندن و پاریس و همچنین 
واشــنگتن است که در سال ۲۰۱۸ از اجرای تعهدات خویش در چارچوب 
این توافقنامه سر باز زدند« چرا وی چنین مطلبی را بیان کرده است، گفت: 
از خودشــان بپرسید. رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که موضع ایران در این خصوص چیست، بیان کرد: برجام یک طرفش 
 ایران اســت؛ طرف دیگر ۱+۵ است و آن ها باید به تعهدات خودشان پایبند 

می بودند. 

پزشکیان نماینده مردم در مجلس  :

آقایان مشکل مردم را حل کنند، 
ما هم دنبال شان سینه می زنیم

سرویس سیاسی- مســعود پزشکیان درباره 
این کــه برخی  اظهارنظــر می کنند عده ای از جمله 
اصاح طلبان به دنبال روی کار آمدن مجلسی مانند 
مجلس ششم هستند، گفت: حالا مجلس یازدهمی 
که این ها دارند چه گُلی به سر مملکت زده است؟ 
این هــا دعواهای قدرت اســت، دعوای خدمت 
نیســت، اگر قرار است خدمت کنیم، باید آدم های 
توانمند را پیدا کنیــم، آدم توانمند نگاه اعتقادی و 

غیراعتقادی ندارد. توانمندی، توانمندی است. 
نماینده تبریز عنوان کرد: شما اگر می خواهید 
نقشــه ساختمان صد طبقه بکشــید، یک مهندس 
لیســانس و فوق لیســانس نمی توانــد این کار را 
انجــام دهد، باید دنبال آدمی گشــت که این کاره 
اســت، علم و تجربه اش را دارد و این کار را کرده 
و در چند الگو نشان داده توانسته موفق باشد اینکه 
 بگوییم ما این کار و آن کار را می کنیم، با گفتن پول 

نمی دهند. 
وی افزود: ۴۰ ســال اســت از این حرف ها 
زده ایم و هر رئیس جمهوری هم که آمده ادعاهایی 
کرده اســت. مگر خود آقای رئیسی نمی فرمودند، 
من هر ســال یک میلیون مسکن می سازم. مگر در 
انتخابات پول را نشــان ندادنــد، مگر نگفتند من 
بــودم دلار را ۵ هــزار تومان می کــردم، خب چرا 
نمی کنند؟ چرا مســکن نمی ســازند؟ چرا اشتغال 
ایجــاد نمی کنند؟ می گفتند تــورم را نصف و بعد 
تک رقمی می کنیــم، خب چرا تورم نه تنها نصف 
نشده است چندین برابر شده است؟ بدترین تورم 
را امســال داشــتیم، چرا جلویش را نمی گیرند؟ 
 اینکــه شــعار بدهیم و حــرف بزنیم کــه هزینه 

ندارد.
پزشکیان با اشاره به این که در قرآن آیاتی  است 
و البته تمام مشــکل این اســت که ما به قرآن عمل 
نمی کنیم، گفت: خداوند در قرآن می گوید »أحََسِبَ 
النَّــاسُ أنَْ یتُرَْکُوا أنَْ یقَُولوُا آمَنَّــا وَهُمْ لَا یفُْتنَوُنَ ) 
آدم هــا که ادعا می کنند ما این کاره هســتیم همین 
که ادعا کردند آن ها را به امتحان نمی کشــیم.( و در 
 ُ ادامه می گوید وَلقََدْ فَتنََّا الَّذِینَ منِْ قَبلْهِمِْ فَلَیعَْلَمَنَّ اللهَّ
الَّذِینَ صَدَقُوا وَلیَعَْلَمَنَّ الکَْاذبِیِنَ )خدا به گذشتگان 
میدان عمل داد کار کردند معلوم شــد چه کســی 

راســت می گوید و چه کســی دروغ می گوید« در 
حال حاضر هم میدان دست این ها است، کار کنند، 

درست کنند.
وی ادامــه داد: حــالا همــه گذشــتگان بد، 
اصاح طلبان فاسد، خائن و هرچه این ها می گویند، 
مشــکل مردم را حل کنند ما قبول شان داریم. فقر، 
گرســنگی، رانت، فساد، فحشا و رشوه و قاچاق را 
حل کنند، ما هم دنبال شــان راه می افتیم و سینه هم 
می زنیم. مشــکل را حل کنند؛ کاری نکنند کارمند  
چه نیروهای مســلح، غیرمسلح و کارمند معمولی 
نتوانند زندگی کنند و خانه کرایه کنند. نمی خواهد 
خانه بســازند پولی به این ها بدهند که بتوانند خانه 

کرایه کنند.
پزشکیان با بیان این که شعار دادن هزینه ندارد، 
عنوان کرد: ۴۰ سال است از این حرف ها زده می شود 
و وقتی هم می گوییــم، می گویند من نبودم فانی 
بود، در صورتی که هم من بودم هم فانی، مملکت 
را ماهــا اینطور کردیم، اگر می خواهیم کاری انجام 
دهیم باید نگاه و راه مان را اصاح کنیم. اگر اصاح 

نکنیم با همین مسیری که می رویم و با مقصر دانستن 
 دیگران مشــکل حل نمی شود، بی خود وقت تلف 

می کنیم.
وی دربــاره اظهارنظر جریانی که خود حامی 
روی کار آمــدن مجلس یازدهــم بوده اما امروز به 
دلیل  نزدیکی انتخابات شــروع به انتقاد از مجلس 
برای آوردن یک سری افراد جدید کرده است، بیان 
کــرد: مجلس خوب یا غلط، قانونی بنویســید که 

مشکل مردم را حل کند، دعوا که نداریم. 
درحــال حاضر جامعه به حــرف من گوش 
نمی کند. مردم آنچه که نتیجه تصمیمات ماســت و 
حاصلش زندگی شــان به هم می ریزد را می فهمند،  
ما هرچقدر پشت تریبون داد بزنیم با تورم مخالف 
هســتیم آن آدمی که آنجاست می بیند تورم کمرش 

را می شکند. 
امــروز نمی تواند خانه بگیرد یا بچه اش را در 
مدرســه ثبت نام کند، بی عدالتــی و تبعیضی که به  
وجود آمده را با شعار نمی توانیم از بین ببریم، مردم 

قبول نمی کنند.

سرویس سیاسی-ســرگزی گفت: با وجود 
اینکه مســئولان از حصول نتیجه مثبت برای تحقق 
حقابه هیرمند خبر می دهنــد، در میدان نتیجه این 

مذاکرات آب برای مردم سیستان نشده است.
محمد ســرگزی، با اشــاره به مطالبه به حق 
مردم سیســتان برای تامین آب شرب و کشاورزی 
از رودخانه هیرمند، گفت: مدت ها اســت حق آبه 
رودخانــه هیرمند به عنوان یکی از مطالبات جدی 
مردم در منطقه سیستان مطرح است از زمانی که بند 

کمال خان بر روی رودخانه هیرمند ایجاد، تکمیل 
و اســتتار شــد تا به امروز طالبان به صورت ارادی 
دریچه ها را بــاز نکرده که حق آبه روخانه هیرمند 

محقق شود.
وی با بیان اینکــه در این حوزه ماحظه های 
متعددی وجود دارد یادآور شــد: تا امروز حق آبه 
رودخانه هیرمند که در سال ۸۲۰ میلیون متر مکعب 

بوده محقق نشده است.
وی بیــان کرد: ایــران مــراودات مختلفی با 
افغانستان دارد که هر کدام از این مراودات ظرفیتی 
برای گرفتن حقآبه رودخانه هیرمند اســت. امروز 
افغانی ها با کنترل آب رودخانه هیرمند به دنبال دو 
هدف هســتند، اولا سیاســت ما در باره مهاجرین 
افغان در ایران را تحت کنترل خود در بیاورند و ثانیا 

بتوانند سوخت ارزان قیمت دریافت کنند.
ایــن نماینده مجلس با اشــاره به اینکه بیش 
از ۷ میلیــون افغان در ایران زندگی می کنند، تاکید 
کرد: این مهاجران از تمام یارانه های آشکار و پنهان 
مردم ایران استفاده می کنند پس رسم مروت نیست 
از ۷ میلیــون افغانی در ایران مهمانوازی شــود، اما 
هیات حاکمه افغانســتان مردم افغان را تحریک و 
فضای مردمی ایجاد کنند تا آب به حوزه سیســتان 

در راستای عهدنامه سال ۱۳۵۱ نرسد.

سرگزی مطرح کرد: در خواست ما این است 
که آقای رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی 
امنیت ملی، به این مسئله نگاه دقیق داشته باشد، این 
پرونده را به شورای مذکور ارجاع دهند و با توجه به 
اینکه هرکدام از دستگاه ها وظیفه، تعامل و ارتباطی 
با افغانســتان دارند چنین تبیین شــود هر اتفاق و 
مراوده ای که قرار اســت با هیات حاکمه افغانستان 
بیافتد منوط به تحقق حقآبه رودخانه هیرمند باشد.
این نماینده مجلس یادآور شــد: ســالیان ۱۰ 
میلیــارد دلار هزینه افغانه داخل ایران می شــود، 
امــا حقآبــه هیرمنــد که حــق قانونی مــردم در 
حوزه سیســتان و جنوب شرف کشــور است از 
 طرف هیــات حاکمه افغانســتان نادیــده گرفته 

می شود.
ســرگزی با یادآوری وعــده رئیس جمهور 
بــرای ســفر به حوزه سیســتان در ســفری که به 
چابهار داشــته اســت، گفت: هنوز این سفر انجام 
نشــده، قرار بود قبل از ســال انجام شود که بنا به 
ماحظات به بعد از سال موکول شد و انتظار داریم 
هر چه ســریعتر این سفر به حســب وعده ای که 
آقای رئیس جمهور در چابهار داده است، صورت 
 گیرد و به شــمال اســتان سیســتان و بلوچستان 

بیاید.

نماینده تبریز در مجلس شورای اسلامی گفت: اگر می خواهیم کاری انجام دهیم باید نگاه و راه مان را اصلاح کنیم. اگر اصلاح نکنیم با همین مسیری که 
می رویم و با مقصر دانستن دیگران مشکل حل نمی شود و بیخود وقت تلف می کنیم.

 مردم آنچه که نتیجه تصمیمات ماست و حاصلش زندگی شان به هم می ریزد را می فهمند،  ما 
هرچقدر پشت تریبون داد بزنیم با تورم مخالف هستیم آن آدمی که آنجاست می بیند تورم 
کمرش را می شکند. امروز نمی تواند خانه بگیرد یا بچه اش را در مدرسه ثبت نام کند، بی عدالتی 
و تبعیضی که به  وجود آمده را با شعار نمی توانیم از بین ببریم، مردم قبول نمی کنند.

سرویس سیاســی- معاون اول 
رئیس جمهــور در نامــه ای به رئیس 
ســازمان اداری و اســتخدامی کشور 
دســتور داد تا مصوبه ضوابط اجرایی 
نحوه تخصیص مزایای جانبی حقوق 
کارکنان دولت در سال ۱۴۰۲ بازنگری 

شود.
محمد مخبر معــاون اول رئیس 
جمهــور در نامه ای به رئیس ســازمان 
اداری و استخدامی کشور، دستور داد تا 
مصوبه ضوابط اجرایی نحوه تخصیص 

مزایای جانبی حقوق کارکنان دولت در سال ۱۴۰۲ بازنگری شود.
معاون اول رئیس جمهور در نامه ای خطاب به میثم لطیفی، نوشت: »با توجه 
به اینکه بخشی از کارکنان از این مصوبه دچار کسری درآمد می شوند، مجدداً در 

شورای حقوق و دستمزد این موضوع بررسی و اصاح شود.«
گفتنی است بخشنامه اباغی مبنی بر ضوابط مزایای جانبی حقوق کارکنان 
دولت خرداد ماه امسال در شورای حقوق و دستمزد تصویب و هفته گذشته )۴ مرداد 

ماه( از سوی معاون اول رئیس جمهور به دستگاه ها اباغ شده بود.
همچنین علی بهادری جهرمی، دبیر هیأت دولت نیز در پی اباغ دستور مخبر 
مبنــی بر لزوم اصاح این مصوبه، طی نامه ای از اعضای هیأت دولت خواســت 
پیشنهادات اصاحی ضروری خود را به منظور اصاح ضوابط اجرایی پرداخت 

مزایای جانبی، ظرف ۴۸ ساعت آینده به شورای حقوق و دستمزد ارائه دهند.
در این نامه آمده است: »با عنایت به مباحث مطروحه در جلسه مورخ هشتم 
مرداد ۱۴۰۲ هیأت وزیران در خصوص مصوبه شورای حقوق و دستمزد ناظر به 
»ضوابط اجرایی پرداخت مزایای جانبی به کارکنان دستگاه های اجرایی« موضوع 
نامه شماره ۳۰۳۰۱ مورخ ۵ تیر ۱۴۰۲ سازمان اداری و استخدامی کشور و دستور 
معاون اول محترم رئیس جمهور مبنی بر ضرورت اصاح مصوبه اباغی شورای 
مزبور موضوع نامه شــماره ۷۹۳۲۲ مــورخ ۸ مرداد ۱۴۰۲ دفتر معاون اول رئیس 
جمهور، مقتضی است دســتگاه های ذیربط پیشنهادات اصاحی ضروری خود 
را به منظور طی فرایند قانونی جهت اجرا ظرف ۴۸ ســاعت به شــورای حقوق و 
دستمزد ارائه دهند تا مراتب توسط شورای یاد شده و با رعایت قوانین و مقررات 

مربوط اباغ شود.«

سرویس سیاسی- عضو کمیسیون اقتصادی مجلس توضیحات اخیر رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در دولت دوازدهم را حاوی اطاعات غلط و شیوه استدلالی 
گمراه کننده دانست. متن نامه مجتبی توانگر نماینده تهران به محمدباقر نوبخت 

رییس سابق سازمان برنامه و بودجه به شرح زیر است:
»برادر ارجمند جناب آقای دکتر نوبخت

رییس محترم سابق سازمان برنامه و بودجه
با ســام و تســلیت ایام عزای حسینی و با آرزوی قبولی عزاداری های شما، 
توئیت اخیرتان درباره انتشار اوراق مالی در دولت سیزدهم و مقایسه آن با انتشار 
اوراق مالی در دولت قبل، حاوی اطاعات غلط و شیوه استدلالی گمراه کننده ای 

بود که لازم دانستم نکاتی در این باره خدمت جنابعالی معروض دارم:
۱- انتظار می رود به عنوان فردی که در بالاترین ســطوح مدیریت اقتصادی 
کشور قرار داشتید، تفاوت بین نرخ های اسمی و حقیقی را بدانید. منظور از نرخ های 
اســمی در هر مقوله قابل ارزش گذاری به پول، ارزش روز اســت و منظور از نرخ 
حقیقی، تعدیل ارزش روز متناســب با تورم اســت. به عنوان مثال اگر هزینه های 
ماهانه یک خانوار در حال حاضر ۲۰ میلیون تومان و یا در اندازه بزرگتر، هزینه های 
دولت در سال مثا ۱۵۰۰ هزار میلیارد تومان باشد، اگرچه هزینه کرد اسمی نسبت 
به سال های قبل بیشتر شده است، اما چون ممکن است نسبت به تورم رشد کمتری 
داشته باشد پس به عنوان مثال هزینه کرد حقیقی خانوار یا دولت کمتر هم شده است. 
به ویژه در زمینه خانوارها، این کاهش خود را در کاهش مصرف نشان می دهد چرا 
کــه درآمد خانوار ها کمتر از تورم افزایش یافته و در نتیجه قدرت خرید خانوار ها 
افت پیدا کرده است و به میزان کمتری مصرف می کنند. مواد غذایی کمتری مصرف 
می کنند و یا از هزینه های بهداشتی، آموزشی و فرهنگی خود می زنند. به این ترتیب 
شما هم نمی توانید هزینه های سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ را با هزینه های مثا ۱۳۹۸ 

تا ۱۴۰۰ مقایسه کنید و تورم را نادیده بگیرید.
۲- برای قضاوت در موضوع اوراق ۳ شاخص داریم:

اول، نسبت بدهی به تولید ناخالص داخلی. دوم، نسبت انتشار اوراق به بودجه. 
و سوم، نسبت انتشار اوراق جدید به بازپرداخت اوراق قبلی، از جهت نسبت بدهی 
به تولید ناخالص داخلی در ســال گذشته این نسبت به ۲.۱ درصد رسید که کمتر 
از سال های ۹۸، ۹۹ و ۱۴۰۰ است.همچنین درباره نسبت انتشار اوراق به مجموع 
منابع بودجه نیز این نسبت در سال گذشته به ۹ درصد رسیده است که رقم بالایی 
نیست و با توجه به محدودیت های بودجه ای قابل قبول است.به ویژه این که سال 
گذشته با وجود انتشار ۱۴۰ هزار میلیارد تومان اوراق جدید، ۱۷۷ هزار میلیارد تومان 
اوراق قبلی و سود آن ها بازپرداخت شد و از این جهت حتی فروش اوراق جدید 
به اندازه بازپرداخت اصل و سود اوراق قبلی نیز نبوده است و از طرفی نشان دهنده 

فشار اوراق منتشر شده دولت قبل بر دولت فعلی است.
۳- نکته بعد این که اســاس آماری که حضرتعالی داده اید مخدوش اســت. 
گزارش خزانه داری کل کشــور نشــان می دهد که از ســال ۱۳۹۴ تا پایان دولت 
دوازدهم مجموع اوراق فروخته شده معادل ۵۲۲ هزار و ۳۰۲ میلیارد تومان است 
و میزان فروش اوراق حتی با ارزش اسمی معادل ۶۰ درصد فروش اوراق از سال 

۹۴ تا پایان دولت دوازدهم است؛ نه بیش از آن!
۴- از حق نباید گذشــت که دولت ســابق در اواخر فعالیت خود هم به دلیل 
بازگشــت تحریم ها و هم افت قیمت نفت به دلیل شــیوع کرونا، به شدت دچار 
کســری بودجه بود و از این جهت پناه آوردن به انتشار اوراق مالی طبیعی بود، اما 
دو نقد مهم بر عملکرد دولت قبل وارد اســت: نخســت، اتکای صرف به برجام و 
غیرممکن دانستن خروج آمریکا از برجام و بازگشت دوباره تحریم ها. دوم، غفلت 
از اصاحات ساختاری در بودجه که نتیجه آن عملکرد بسیار ضعیف دولت سابق 
در مقابله با فرار های مالیاتی و ایجاد پایه های مالیاتی جدید، غفلت از مولدسازی 
دارایی ها و افزایش بیش از تورم در برخی هزینه ها از جمله در بخش بازنشستگی 
است که ریشه آن در ناتوانی دولت برای اصاحات در صندوق های بازنشستگی 
اســت.با چنین عملکــرد ضعیفی که بخش عمده آن اتفاقا به حوزه مســئولیت 
حضرتعالی در سازمان برنامه و بودجه بر می گشت، رقم انتشار اوراق طی ۲ سال 
از ۹۷ تا ۹۹ حدود ۴.۵ برابر شد که نشان می داد تا چه اندازه سازمان برنامه و بودجه 
بدون برنامه ریزی برای شرایط سخت، در مواجهه با شوک های بیرونی به اقتصاد، 

سراغ ساده ترین و البته پرهزینه ترین مسیر رفت.
۵- در نهایت آن چه که گفته شــد به هیچ وجه به معنای دفاع از ضعف های 
دولت فعلی نیست. قطعا با توجه به وضعیت کنونی کشور، انتظارات رهبر معظم 
انقاب و توقعات مردم، باید سرعت تحولات و تغییرات به نفع مردم بیشتر و بهتر 
رقم می خورد. مردم انتظار دارند، برنامه های دولت در زمینه تامین مســکن، مهار 
تورم و ایجاد رونق، تاثیر ملموس بر سفره آن ها بگذارد نه این که صرفا در برخی 
آمار ها و باید ها و نباید های مسئولان دولتی ظهور و بروز داشته باشد. ولی با همه 
این نکات، بیان نقد های غیرکارشناسی از سوی افرادی که خود جزو مقصران وضع 
موجود هستند و کم کاری های سال های گذشته آن ها، کشور را با معضات فراوان 
مواجه کرده اســت، چیزی جز فرافکنی و سیاسی بازی نیست.در پایان امیدوارم 
اظهارات جنابعالی و همفکران در نقد دولت فعلی، در دایره انصاف بوده و معطوف 

به انتخابات آتی نبوده باشد.«

با دستور مخبر؛

ضوابط پرداخت مزایای کارمندان 
دولت اصلاح می شود

توانگر در نامه ای به نوبخت:

آمار گمراه کننده ندهید
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